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A la Sala del Plenari Carles Pi i Sunyer de la Casa de la Ciutat de Barcelona, el dia 
DINOU de MARÇ de DOS MIL DINOU, s'hi reuneix el Plenari del Consell 
Municipal, en sessió extraordinària, sota la presidència de l’Excma. Sra. Alcaldessa 
Ada Colau Ballano. Hi concorren els Ims. Srs. i les Imes. Sres. Tinents d'Alcaldia, 
Gerardo Pisarello Prados, Laia Ortiz Castellví, Jaume Asens Llodrà i Janet Sanz Cid, 
i els Ims. Srs. Regidors i les Imes. Sres. Regidores, Agustí Colom Cabau, Gala Pin 
Ferrando, Laura Pérez Castaño, Mercedes Vidal Lago, Josep M. Montaner Martorell, 
Eloi Badia Casas, Xavier Trias i Vidal de Llobatera, Jaume Ciurana i Llevadot, Sònia 
Recasens i Alsina, Teresa M. Fandos i Payà, Jordi Martí i Galbis, Mercè Homs i 
Molist, Francina Vila i Valls, Raimond Blasi i Navarro, Irma Rognoni i Viader, 
Carina Mejías Sánchez, Francisco Sierra López, Maria Magdalena Barceló Verea, 
Santiago Alonso Beltran, Koldo Blanco Uzquiano, Jordi Coronas i Martorell, 
Montserrat Benedí i Altés, Trini Capdevila i Burniol, Gemma Sendra i Planas, Jaume 
Collboni Cuadrado, Carmen Andrés Añón, Daniel Mòdol Deltell, Montserrat 
Ballarín Espuña, Alberto Fernández Díaz, Xavier Mulleras Vinzia, Alberto 
Villagrasa Gil, Maria Rovira i Torrens, Eulàlia Reguant i Cura, Pere Casas Zarzuela, 
i els Srs. Gerard Ardanuy i Mata, i Juan José Puigcorbé i Benaiges, assistits pel 
secretari general, el Sr. Jordi Cases i Pallarès, que certifica. 

 
Hi és present l'interventor municipal, el Sr. Antonio Muñoz i Juncosa. 

 
Constatada l’existència de quòrum legal, la Presidència obre la sessió a les nou hores 
i cinc minuts. 

 
PART D’IMPULS I CONTROL 

 
a) Proposició / declaració de grup 

 
Dels grups municipals Demòcrata, Cs, ERC, PSC i PP: 

 
Única.- (M1519/11075) El Plenari del Consell Municipal de l’Ajuntament de Barcelona 

acorda: Reprovar la manca d’execució i la manca de transparència del Pla de barris i 
exigir que s’informi el Plenari Municipal de totes aquelles inversions que es troben 
finalitzades, les inversions que han estat retallades o reprogramades, i quin és el grau 
d’execució de cada projecte i en quina fase es troba. 

 
La Sra. ALCALDESSA assenyala que la proposició ha estat presentada pel grups 
municipals Demòcrata, de Ciutadans, d’ERC, del PSC i del PP. 
Comenta que la Secretaria ha distribuït els temps a primera hora, i que han augmentat 
d’un minut, de manera que queda, finalment, en sis minuts per als grups proposants, 
cinc per a la resta i un minut per als regidors no adscrits. 

 
EL Sr. MARTÍ justifica que els cinc grups municipals que han promogut la 
celebració d’aquest ple extraordinari, i des de la distància ideològica que mantenen, 
pretenen fer possible una nova reprovació al Govern municipal. Constata, doncs, que 
es tracta d’una nova reprovació política del Plenari del Consell Municipal al govern 
de l’alcaldessa Colau, amb la qual ja en suma sis, un rècord difícil d’igualar en un 
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mandat. Fa referència al fet que el Govern ha estat reprovat en tres ocasions per la 
pèssima gestió política de la prevenció i la seguretat, dues per mala gestió 
econòmica, i la d’avui, si s’aprova, per la mala gestió i execució del Pla de barris. 
Verifica, per tant, que el Govern té el crèdit polític exhaurit a poques setmanes de les 
eleccions; i assegura que lamenten aquesta reprovació i els mals resultats de la gestió 
d’una eina, el Pla de barris, essencial per a la vertebració de la ciutat i de reequilibri 
territorial, social i econòmic dels barris que pateixen més dificultats. 
Recorda que el seu grup va donar suport al Pla de barris des del primer moment, en 
considerar que podia ser una bona eina, que podria contribuir a canalitzar recursos 
econòmics suplementaris als que s’incorporen en els plans i programes ordinaris 
d’inversió. Això no obstant, remarca que el seu suport no era un xec en blanc, i 
sempre han estat disposats a fer una oposició constructiva, basada en la voluntat de 
diàleg per arribar a acords de ciutat. Així, diu que van votar a favor del Pla de barris 
com també ho van fer en el cas d’altres eines com el Pla del dret a l’habitatge, 
l’aportació del 30% de noves promocions d’habitatge privades per a habitatge de 
protecció oficial (HPO), o la nova contracta de neteja, entre altres. 
Confirma, tanmateix, que el Pla de barris s’ha embarrancat per la incapacitat de 
gestió del Govern; i fa notar que no n’hi ha prou a fer anuncis, proclames i 
propaganda per tirar endavant una eina com aquesta; altrament, cal capacitat de 
gestió, de concertació, voluntat de transparència i moltes altres coses que el Govern 
ha demostrat que no té. 
I entén que el consell de barris d’ahir mateix a la Teixonera, en què van haver de 
sentir les crítiques i les protestes dels veïns, és una bona mostra del desencís que 
aquest govern ha generat en molts territoris de la ciutat. 
En conseqüència, afirma que el Pla de barris ha passat de ser una eina per 
transformar els setze barris beneficiaris del pla a un calaix de sastre on ficar 
qualsevol actuació, ja siguin carrils bici, equipaments previstos al PAM, o els PAD 
—no aprovats—. 
Evidencia que el Govern ha rebut queixes dels veïns, de plataformes i entitats 
veïnals, que l’han acusat de prometre molt i de fer molt poc; remarca que són 
crítiques provinents de persones i entitats que, en alguns casos, van donar suport 
electoral a Barcelona en Comú, però que lamentablement han confirmat que no hi 
poden confiar. 
Observa que si analitzen les dades i el balanç de l’execució de les 571 accions 
previstes als setze barris inclosos en el pla s’arriba a la conclusió que, com en tantes 
altres coses, han deixat la feina per al proper govern. Precisa que dels 41 milions 
d’euros pressupostats per al 2018, una vegada executat el pressupost es constata que 
se n’han retallat 17; i de les 571 accions, a data d’avui se n’han fet 49 —el 8%—. 
Concreta que, si s’analitzen les xifres per barris, a Sant Genís dels Agudells i la 
Teixonera han finalitzat dues de les 42 accions previstes —4%—; al Raval sud i al 
Gòtic sud, dues accions de les 65 de previstes —3%—, i assenyala que aquests són 
tan sols dos exemples dels molts que podrien esmentar. 
Posa de manifest que el Pla de barris no havia de servir només per millorar l’espai 
públic, fer més equipaments o incrementar els serveis, sinó també per crear ocupació 
i noves oportunitats per al progrés de les persones, però el resultat és que cinc dels 
setze barris implicats estan pitjor ara que no pas el 2015, i sis barris estan més 
malament que l’any anterior. 
Assenyala que hi ha qui acusa el Govern d’haver enganyat els veïns i els seus 
representants, i assegura que el seu grup no pretén dir això, però sí que el Govern és 
incapaç de gestionar correctament un pressupost; que prefereix gesticular, la 
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consigna i el míting populista abans que aprendre a gestionar un pressupost; que trien 
les subvencions a fons perdut abans que invertir en crear les condicions que han de 
permetre el progrés real de la gent. 
Defineix el Govern com una repartidora, com un govern d’activistes que han 
aconseguit frustrar les expectatives de milers de persones que un dia hi van confiar. 

 
La Sra. MEJÍAS recorda que en la primera conferència de l’alcaldessa al Col·legi de 
Periodistes, ara fa gairebé quatre anys, va declarar que tenia la intenció ferma que 
molts dels barris de Barcelona en situació de dificultat deixessin de ser barris de 
segona. Assenyala que amb el Pla de barris, el Govern de la ciutat va posar a 
disposició d’aquests barris 150 milions d’euros per tirar endavant projectes durant el 
mandat. Afegeix que a més d’aquesta xifra, van rebre un “regal” de 15 milions 
d’euros de la UE, del projecte EDUSI, per a la rehabilitació de la urbanització 
sostenible d’alguns barris en situació de dificultat. 
Es pregunta, doncs, què se n’ha fet d’aquests milions d’euros, on s’han invertit, 
perquè el cert és que no els veuen enlloc; i ara es troben que en un dels darrers plens 
del mandat han de reprovar la gestió del Govern respecte d’això. 
En aquest sentit, demana al Govern si considera que Ciutat Vella ha esdevingut un 
barri de primera arran de la seva inclusió al Pla de barris; que l’eix Besòs, que també 
era objectiu del projecte EDUSI, ha deixat de ser un barri de segona, tot i que a la 
Verneda i a la Pau hi havia previstos nou projectes, dels quals només se n’han 
executat dos; pregunta per què no s’hi ha construït el pont de Via Trajana, que ha de 
permetre creuar la carretera amb seguretat. Igualment, fa referència als dotze 
projectes previstos pel Pla de barris a Baró de Viver, dels quals només se n’han tirat 
endavant cinc; i com és que no han tingut temps per rehabilitar habitatges. I afegeix 
que a Ciutat Meridiana passa tres quarts del mateix, i ni tan sols s’hi ha garantit el 
manteniment de les escales mecàniques que permeten la mobilitat de moltes persones 
que, altrament, no es poden desplaçar en un barri de muntanya. 
En la llista d’incompliments, hi suma que dels nou projectes previstos als barris del 
Besòs i el Maresme tan sols se n’han executat dos, i ha quedat per fer, entre altres, la 
connexió entre la rambla de Prim i el Fòrum. 
Afirma que diners per tirar endavant el Pla de barris no els han faltat; però quan han 
intentat esbrinar on han anat a parar, s’han trobat amb un laberint d’incògnites que no 
els ha permès arribar al final. 
Diu a l’alcaldessa que avui ha de retre comptes, i explicar als veïns, que havien posat 
moltes esperances en l’aplicació del pla als seus barris, que el Govern no ha tingut 
temps de fer-hi gaire res i que no saben on són els diners. 
Precisa que en comprovar alguns dels projectes que han estat executats s’han trobat 
que és impossible verificar si s’han complert els objectius; i fins i tot han comprovat 
que s’han camuflat en el Pla de barris projectes que corresponien a despesa corrent. 
Indica que si a tot plegat hi sumen projectes de formació que s’han intentat posar en 
marxa, inclosos també en el pla, es troben que els resultats no són millors. En aquest 
sentit, apunta el programa “Barri d’oficis”, adreçat a la formació i a la contractació; o 
altres que els semblen d’una utilitat dubtosa, com el que demana als veïns que 
aportin fotografies per recuperar la memòria dels barris. 
Valora, per tant, que la presentació del Pla de barris per part de l’alcaldessa a què ha 
fet referència era una posada en escena; i assegura que volen saber, especialment els 
veïns, en què s’ha invertit la dotació que tenia atribuïda. 
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Conclou, doncs, que la gestió del Pla de barris és una mostra més del fracàs 
estrepitós d’aquest govern. 

 
El Sr. CORONAS comenta que quan es va anunciar el Pla de barris, a l’inici del 
mandat, la majoria de grups municipals, malgrat un cert escepticisme sobre el seu 
grau de compliment, van donar-hi suport. Precisa que quinze barris en concret, els 
que pateixen més desigualtats, requerien actuacions d’urbanisme social, educatives, 
associatives, de vincles de ciutadania, entre altres. 
Tanmateix, confirma que finalment ha quedat palès que el Pla de barris ha estat una 
bona operació de màrqueting, amb profusió de fullets, imants de nevera, xapes i 
vídeos que, a l’hora de la veritat, no s’han reflectit en una millora substancial dels 
barris. Reconeix que sí que s’han fet millores puntuals, però el grau d’incompliment 
és molt elevat. 
Entén que, amb tota probabilitat, la Sra. Sanz defensarà dades en el sentit que el Pla 
de barris segueix el seu curs i, per tant, que s’ha complert tot allò que es va avançar. 
Apunta, però, que no cal anar gaire lluny per desmuntar-ho, i només cal sortir a la 
plaça Sant Miquel, on hi ha un cartell que anuncia que es farà la regeneració de la 
plaça el gener del 2019, però la realitat és que, arribats al març, no s’hi està fent res; i 
si s’entra al web del Pla de barris, s’hi diu que el projecte està en execució. 
Igualment, apunta el cas de Can Seixanta, i que el seu grup va ser part activa en la 
presa de decisió per adquirir la casa-fàbrica, un equipament cabdal per dinamitzar 
una part del Raval, i on tampoc no s’hi ha fet res, però al web s’hi diu que està en 
execució. 
Continua posant exemples d’incompliments, com és el cas de l’antic cinema Pere IV, 
amb una inversió prevista de 8,5 milions d’euros, que inclouen l’enderroc de l’edifici 
i la construcció d’una nova seu del Districte, tot i que ara s’anuncia que haurà 
d’esperar fins al 2020 —alerta que la ciutat estarà potes enlaire en aquesta data, ja 
que tot es posposa al 2020—, malgrat que al web hi diu que també està en execució. 
Al Gòtic, es refereix a l’edifici del Borsí, que si bé no està aturat del tot el cert és que 
s’ho prenen amb molta calma. 
Així, doncs, si avui el Govern pretén defensar allò que es diu al web del Pla de barris, 
assegura que no tenen cap intenció de subscriure la propaganda, sinó que estan aquí 
per demanar realitats, que s’han de reflectir allà on el Govern ha adquirit 
compromisos amb els veïnats i que és evident que no s’estan complint. 
Fa notar que el Govern és aficionat a posar a les pàgines web que moltes coses estan 
en execució, però costa ben poc comprovar la realitat. Fa referència, també, al fet que 
recentment han creat el web “Barcelona en progrés”, que, arran d’una proposició del 
seu grup a la sessió de dimecres passat a la Comissió de Presidència, amb què la 
qüestionen jurídicament, s’han afanyat a retirar-la, però denuncia que han invertit uns 
diners públics en una cosa que no es podia fer i que, a més, estava cosida de 
mentides, com ara que la ciutat ja té 101 escoles bressol, quan en el mandat se n’han 
fet tres; o vantar-se de la gran quantitat de projectes d’habitatge en marxa, quan la 
realitat és que s’acabarà el mandat amb tan sols set-cents habitatges lliurats. 
Sospita que avui, novament, tornaran a escoltar justificacions o mentides entorn del 
Pla de barris, però avisa que no s’aguanta per enlloc i que, malgrat les campanyes i la 
innovació en la política —inauguracions futures per Twitter—, ja és hora que el 
Govern abordi què és bona i mala política, ja que sembla prou evident que la que 
s’ha aplicat aquests quatre anys no és prou bona. I aprofita per referir-se al fet que 
l’alcaldessa declara, en un canal de YouTube, que li fan mandra les campanyes i el 
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partidisme de les formacions polítiques, i li fa notar que en política no els ha de fer 
mandra res perquè han vingut per resoldre els problemes de la ciutadania. I li 
suggereix que deixi de posar tantes energies en les xarxes socials i es dediqui més a 
resoldre qüestions d’importància per als veïns i les veïnes, i complir el que es promet, 
en aquest cas el Pla de barris. 

 
El Sr. COLLBONI constata que aquesta sessió plenària està motivada pel fet que una 
de les polítiques estructurals del govern, el Pla de barris, a fi de revertir les 
desigualtats a les zones de la ciutat que més havien patit la crisi econòmica, ha estat 
un fracàs. 
Remarca que el Pla de barris tenia el suport majoritari dels grups del consistori; i 
aprofita per reivindicar-ne l’autoria intel·lectual del PSC i dels partits d’esquerres 
que van governar Catalunya durant pràcticament vuit anys. Per tant, valora el pla 
com una bona idea, que espera que continuï el proper mandat sota un signe polític 
diferent, però cal dir que el balanç d’aquests quatre anys és negatiu. Concreta que, 
d’una banda, s’ha incomplert allò que s’havia promès, i hi ha hagut incompetència 
manifesta en la gestió del Pla de barris i, d’altra banda, se’ls ha amagat informació; i 
retreu al Govern que no hagi atès el principi de transparència i de rendició de 
comptes que ha de tenir qualsevol govern democràtic, ni amb els grups de l’oposició 
ni amb els barris. 
Considera que és en va entrar en una guerra de xifres, i precisa que totes les dades a 
què s’ha referit provenen d’aquest ajuntament i que el Govern havia amagat o no 
havia explicat. Tanmateix, remarca que és evident que s’havien anunciat projectes, 
concretament deu per valor de dotze milions d’euros, que han estat reprogramats per 
al 2020, entre els quals esmenta el camp de rugbi del carrer Santander, al Bon Pastor, 
o la bòbila de la Teixonera. 
Valora que les reprogramacions amb un horitzó en el 2020 són brindis al sol, ja que 
ara com ara no saben qui governarà la ciutat; i subratlla que no és una planificació a 
mitjà termini la de transformacions que són fonamentals per garantir la cohesió social 
als barris. 
Quant al fet que el Govern amaga informació, recorda que el seu grup va demanar 
per escrit que els expliquessin quin era el grau d’execució del pla de rehabilitació 
inclòs en el Pla de barris, ja que és fonamental per a la cohesió social perquè implica 
accessibilitat, lluita contra el canvi climàtic i la dignificació d’un parc d’habitatge 
molt envellit. Comenta, en aquest sentit, que la Sra. Andrés va demanar informació 
respecte d’això a l’Institut Municipal d’Habitatge i Rehabilitació (IMHAB) el 
desembre del 2018, i la resposta va ser que no ho sabien, que l’assumpte es portava 
des dels districtes. Això no obstant, confirma que el novembre del 2018 ja hi havia 
un balanç del pla de rehabilitació, que no s’ha fet públic fins ara que ell l’esmenta. 
Precisa que el balanç confirma que dels divuit milions d’euros previstos per a 
rehabilitació només s’ha executat l’1,3% —233.000 euros—, que es tradueix en el fet 
que de les 293 finques que es podien acollir a la rehabilitació el novembre del 2018 
no n’hi ha cap que hagi iniciat les obres, només cinc pressupostos aprovats i tres 
subvencions atorgades. Assegura, doncs, que ara comprenen per què se’ls va amagar 
la informació. 

 
El Sr. FERNÁNDEZ DÍAZ constata que el Pla de barris era una de les mesures 
estrella que havien de servir per avaluar l’èxit o el fracàs del mandat; una mesura que 
va ser el puntal de la candidatura de Barcelona en Comú, i que definia la Sra. Colau 
com l’alcaldessa dels barris oblidats. Tanmateix, la realitat ha capgirat els termes, i 
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acaba el mandat sent l’alcaldessa que s’ha oblidat dels barris, i la mesura estrella ha 
resultat la mesura estrellada per una gestió nefasta. 
Recorda que, justament per això, es va reprovar la gestió del Govern municipal pel 
desenvolupament del tot ineficaç del Pla de barris, que de cap manera ha complert els 
seus objectius, una finalització molt baixa d’inversions, programes de rehabilitació 
sota mínims, absoluta manca d’indicadors fiables i opacitat en la gestió; altrament, 
però, molta despesa en publicitat, i escassíssima inversió en habitatge social, una 
altra de les mesures estel·lars de Barcelona en Comú. 
Fa referència al fet que l’alcaldessa va presentar aquest Pla de barris amb un horitzó 
de deu anys i una inversió durant el present mandat de cent cinquanta milions 
d’euros, i que incloïa les àrees prioritàries de barris de muntanya, Ciutat Vella, Sants 
i Besòs. I aprofita per suggerir a l’alcaldessa que vagi de visita a aquests barris i 
comprovi de primera mà si s’ha assolit que siguin barris de primera amb el que 
qualifica d’una gestió de tercera. 
Reconeix, per tant, que el Pla de barris ha estat, i és, clarament insuficient i, alhora, 
ha estat incomplert sistemàticament, malgrat que han tingut el temps polític obligat 
d’un mandat, milions d’euros assignats de fons propis i de provinents d’altres 
administracions i de la UE per poder-lo tirar endavant. Constata que a tot això s’hi 
suma la burocràcia municipal, que en aquest cas perjudica els veïns amb uns 
processos llargs, incompliments sistemàtics de les previsions d’execució per a la 
millora dels seus barris; i acusa el Govern d’una estratègia deliberada per diluir les 
inversions assignades amb les executades, amb la finalitat d’ocultar el baix grau de 
compliment. 
En aquest sentit, apunta que dels 150 milions amb els quals està dotat el Pla de barris 
per a aquest mandat, se n’han assignat 131, el 88%, cosa que no vol dir que s’hagin 
executat, ni tampoc concretat a quins projectes s’adrecen. Precisa que tan sols s’han 
executat 6,3 milions d’euros, entre els quals els assignats a la cooperativa de ferralla. 
Continua dient que en aquesta estratègia de confusió per amagar incompliments i 
incapacitats, el Govern recorre a les “reprogramacions”, i dels divuit que han 
promogut no arriben a set les que tenen un calendari d’inversions. 
En conseqüència, avui han de fer una nova reprovació a l’alcaldessa, la sisena, i 
confia que d’aquí a un parell de mesos es passi a una altra situació en clau política. 
Per acabar, fa referència a la liquidació del pressupost municipal del 2018, i que 
permet valorar que en la partida d’inversions al Pla de barris per a l’exercici s’ha 
deixat d’executar més d’un 34% del pressupost —més de disset milions—, entre els 
quals les partides de manteniment de la Zona Franca, la Model, les obres de la 
caserna de bombers, o el col·lector de la rambla de Prim. I afegeix que, en aquest 
estat de coses, els informes del Govern sobre desigualtat en la renda familiar 
disponible confirmen una dada inqüestionable, i és que els barris mantenen les 
mateixes desigualtats que abans, que 33 dels 73 barris de la ciutat han empitjorat amb 
la gestió de l’actual govern; i que al districte de Nou Barris, un territori de referència 
per al Govern de la ciutat, hi ha barris que han empitjorat aquests darrers tres anys, 
mentre que només han millorat lleument Ciutat Meridiana i la Trinitat Nova; 
altrament Vallbona s’ensorra de deu punts, o nou la Marina del Prat Vermell, al 
districte de Sants-Montjuïc. 
Conclou que aquesta que ha descrit és la realitat del Pla de barris i que els porta a 
aquesta reprovació. 
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El Sr. CASAS observa que per a un procés municipalista basat en el mandat de les 
classes populars, el Pla de barris hauria d’haver estat la pedra angular de l’exercici 
polític; altrament, confirma que no ha estat aquest el cas. 
Apunta que el Pla de barris es basa en quatre eixos, socials, d’educació, d’activitat 
econòmica i d’ecologia urbana; amb els objectius de reduir les desigualtats en drets 
socials amb conceptes com l’augment sobre el sostre públic, i resposta d’emergència 
social i habitacional; donar suport a l’educació amb la millora d’equipaments per a la 
infància; promoure l’activitat econòmica; creació d’eines per actuar en locals buits, i 
crear programes de formació i d’ocupació. Afegeix que també inclou planejar 
l’ecologia urbana amb actuacions per millorar i dignificar espais públics; millorar 
l’accessibilitat als barris i entre aquests per facilitar la mobilitat. 
I assenyala que tot això està suposadament pressupostat per conceptes en onze barris 
on calia una intervenció més directa. Això no obstant, el Govern municipal sembla 
que ha considerat que aquesta intervenció no era tan prioritària, atès que el grau 
d’execució de les actuacions previstes és d’un ridícul 6% al final del mandat. 
Al·lega que els ha resultat molt difícil de seguir quins projectes estan en fase d’estudi 
i quins s’estan executant, ja que no han trobat la manera d’aconseguir informació 
fefaent. 
Entén que el Govern ja té les excuses preparades, però alerta que quan l’alcaldessa 
faci campanya als barris afectats ja li recordaran, també al PSC, el seu soci de viatge 
en el Pla de barris, el seguit d’incompliments. 
Avança, per acabar, que el seu grup farà una abstenció. 

 
El Sr. ARDANUY valora que el Pla de barris era una proposta important de millora 
de la qualitat de vida als barris més desfavorits de la ciutat. Remarca el pressupost 
important amb què està dotat, i que havia de permetre incidir urbanísticament i 
socialment, per generar ocupació i per millorar les infraestructures educatives, i 
dignificar, en definitiva, els barris de Barcelona que necessiten instruments 
municipals per poder construir un futur millor. 
Demana al Govern la possibilitat d’avaluar amb xifres reals la implementació del Pla 
de barris. I puntualitza que han d’analitzar, també, la capacitat de generar il·lusió per 
part d’aquest ajuntament, que si no va acompanyada del compliment dels 
compromisos es transforma en frustració. Per tant, demana al Govern que sigui 
exhaustiu, clar i nítid en les seves explicacions. 
Finalment, expressa que s’abstindrà. 

 
El Sr. PUIGCORBÉ posa de manifest que el Pla de barris neix de la imperiosa 
necessitat i de la urgència de focalitzar tots els esforços per aconseguir frenar 
l’increment d’una desigualtat creixent a la ciutat. Constata que el pla necessita 
continuïtat en el temps, recursos i una bona gestió, però sobretot un lideratge que 
ultrapassi un sol mandat i que, a parer seu, ha d’estar emparat en un estatus semblant 
al que té la Síndica. 
Suggereix, doncs, que el consistori designi, abans d’acabar el mandat, un director o 
comissionat per a la gestió permanent del Pla de barris; i entén que la majoria veuria 
amb bons ulls que l’actual president del Consell Assessor del Pla de Barris, Oriol 
Nel·lo, assumís aquesta funció de lideratge i direcció i execució d’un pla i d’un 
pressupost que s’haurien d’aprovar en el darrer ple del mandat, i amb la voluntat 
d’ultrapassar el present mandat. 
Avança, finalment, que farà una abstenció. 
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La Sra. SANZ agraeix, en primer lloc, l’assistència de veïns i veïnes a aquest ple 
extraordinari, que lideren i decideixen el futur dels seus barris; i aprofita per 
demanar-los disculpes per l’espectacle polític a què assisteixen avui. 
Apunta, d’entrada, la importància de diferenciar i conèixer què és un barri, i justifica 
aquesta observació pel lapsus de la Sra. Mejías en tractar Ciutat Vella com un barri 
en la seva intervenció. 
Confirma que el Pla de barris ha millorat la vida de les persones, que està contribuint 
a reduir les desigualtats als barris, i va néixer amb el doble objectiu, en primer lloc, 
de posar en el centre barris vulnerables, històricament oblidats, en què la llista de 
coses pendents no deixava de créixer; igualment, plantejaven una nova manera 
d’intervenir, prioritzant al mateix nivell el vessant social i el físic, i fent-ho des d’una 
perspectiva de participació amb el barri. Concreta que 3.400 veïns i veïnes han 
participat en el desenvolupament dels setze plans de barris que s’han tirat endavant. 
Indica que el període d’actuació i de planificació del Pla de barris abraça del 2016 al 
2020, i així ha estat sempre; confirma, doncs, que el 2016 es va dissenyar el pla i es 
va concretar i, a partir d’aquí, s’ha començat a executar, i els anys 2017 i 2018 s’ha 
fet en un cent per cent i s’ha invertit un pressupost de 46 milions d’euros; pel que fa 
al 2019, assenyala que ja estan assignades i adjudicades inversions i despesa entorn 
dels 55 milions. 
Conclou, doncs, que quan els grups barregen les xifres es fan un embolic de sumes, 
restes i regles de tres i que, en realitat, no hi ha mala fe. Confirma que les dades són 
clares, i que s’ha arribat a un 67% d’execució, i que el 2019 acabarà amb una 
execució per sobre del 75%; i remarca que encara resta un any més, fins el 2020, per 
incloure tota la vigència del Pla de barris. 
A banda de les dades que acaba d’apuntar, destaca que l’objectiu del pla és reduir la 
diferència entre els barris, invertint allà on més cal, i que s’ha traduït en el fet que, 
per primera vegada des del 2000, la desigualtat deixa de créixer i reverteix 
lleugerament; i apunta com no seria si la Generalitat i l’Estat fessin plans com aquest 
que contribuïssin a acabar infraestructures, a fer els equipaments que els pertoquen, a 
desenvolupar polítiques concretes de reforç de l’habitatge públic, que se sumessin al 
fet que Barcelona és la ciutat que fa més inversió social de tota la UE, això, sent 
l’administració amb menys competències i, per tant, amb menys recursos. 
Dit això, comenta casos concrets, i fa avinent que avui els acompanyen dos joves de 
Ciutat Meridiana, Desi i Marc, que han liderat projectes i que estan definint, amb 
molts d’altres, el futur del seu barri; o Cristina Mancha, de l’AV de Via Trajana, que 
els va fer saber que tenia formació i feina gràcies al Pla de barris; o els i les mestres 
de les escoles dels barris, que els agraeixen haver pogut tornar a fer de mestres al 
cent per cent i no compaginar la feina amb la d’assistents socials. 
Remarca que estan fent moltes actuacions que permeten destacar els barris; i en 
aquest sentit, assenyala que 1.700 famílies han rebut ajudes per a la rehabilitació, 
s’estan desenvolupant tots els plans, i disposen d’informació actualitzada en temps 
real. 
Conclou, en conseqüència, que allò que haurien de fer avui és posar-se d’acord per 
concretar i tirar endavant la segona edició del Pla de barris, que els veïns i veïnes els 
exigiran ben aviat per canviar i millorar les seves vides. 

 
La Sra. MEJÍAS observa que les veritables funcions d’alcaldessa les acaba exercint 
la Sra. Sanz, que és qui sempre dona la cara. I li reclama que deixi estar el posat de 
superioritat moral i de fatxenderia i, altrament, que demani perdó en nom del Govern 
pels seus incompliments; i recorda que l’han reprovat fins a sis vegades. 
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Insisteix que haurien de demanar perdó a la ciutadania per enganyar-la, perquè el Pla 
de barris no s’ha complert; per malbaratar diners del pressupost municipal i de les 
institucions europees. I, sobretot, els convida a demanar perdó per la seva mala gestió 
per incompetència. 
Demana al Govern que posi fi ja als diagnòstics i, sobretot, que deixi de presumir 
d’inversió social; i recorda, en aquest sentit, que hi ha més de setanta assentaments 
irregulars a Barcelona, en què hi ha més de mig miler de persones que hi malviuen 
sense cap atenció social; o que hi ha mil persones que dormen al carrer cada dia. 
Insisteix a demanar a la Sra. Sanz que faci el favor de reconèixer que la gestió del 
Govern és nefasta, i que allò que van prometre s’ha incomplert i que això ho pateixen 
els veïns dels barris més vulnerables. 

 
El Sr. CASAS assegura que el seu grup frisa per conèixer amb detall el balanç que 
acaba de fer la Sr. Sanz sobre el Pla de barris i poder contrastar les dades. 

 
La Sra. SANZ demana als grups que deixin de fer electoralisme cutre, i que pensin 
en el que necessita la ciutat realment, i que facin projectes per als propers quatre 
anys, i amb un govern d’esquerres que faci polítiques d’esquerres. 

 
El Sr. COLLBONI diu que perquè en el futur funcioni el Pla de barris calen tres 
circumstàncies; en primer lloc, una descentralització autèntica, que significa fer un 
pla de barris amb els barris, amb els districtes i reactivant les agències municipals 
que van afavorir la transformació de la ciutat, entre les quals esmenta ProEixample, 
Foment de Ciutat Vella o ProNoubarris, que eren instruments de canvi i 
transformació urbana des de la proximitat. En segon lloc, cal un pressupost amb 
projectes amb calendari i amb noms i cognoms, amb compromisos concrets que es 
pacten i es consensuen amb els veïnats i amb els grups de l’oposició. 
I, finalment, remarca que cal transparència, i recorda que de cinc plenaris de districte 
han rebut el mandat de fer seguiment i els han amagat la informació. 

 
El Sr. CORONAS ratifica que el seu grup està d’acord amb la filosofia del Pla de 
barris i amb el mètode d’aplicació, però discrepen amb el grau d’execució, i que al 
web s’afirmi que hi ha actuacions en execució quan no és cert. Per tant, demana al 
Govern que deixi de mentir i que expliqui les coses com són i que assumeixi les 
retallades que s’han fet. 
Dit això, fa notar a l’alcaldessa que, per tancar aquest ple, té la magnífica oportunitat 
de fer un vídeo per utilitzar en campanya. 

 
El Sr. MARTÍ demana a la Sra. Sanz que respecti els grups de l’oposició, i diu que 
tothom fa l’electoralisme que pot o vol, i Barcelona en Comú els primers. I li retreu 
l’apel·latiu cutre que ha emprat, i insisteix a reclamar-li respecte. 
Assegura que no pretenen fer cap espectacle, i només critiquen el grau d’execució 
ínfim del Pla de barris, i que palesa que el Govern té un problema, però que la ciutat 
el té molt més gran. 
Diu que quan tots els grups de l’oposició sense excepció diuen al Govern que ha 
fracassat amb l’execució del Pla de barris, aquest n’ha de prendre nota, amb 
humilitat. Puntualitza que no diuen pas que no s’hagi fet res, que s’han fet coses, 
algunes d’importants, però la perspectiva de l’execució global és un autèntic 
desastre, amb uns percentatges ridículs. 



Ref.: CP 
719 V: PÀG. 10  

Insisteix que el Govern ha d’assumir aquest fracàs, que avui es tradueix amb una 
nova reprovació; i aprofita per aconsellar-los que es treguin del cap que amb la 
propaganda taparan el fracàs de la seva acció de govern. 

 
S’APROVA aquesta proposició / declaració de grup amb onze vots en contra —
emesos pels Srs. Pisarello, Asens, Colom, Montaner i Badia i les Sres. Colau, Ortiz, 
Sanz, Pin, Pérez i Vidal—, cinc abstencions —emeses per les Sres. Rovira i Reguant 
i el Sr. Casas, i també pels Srs. Ardanuy i Puigcorbé—, i vint-i-cinc vots a favor de la 
resta de membres del consistori. 

 
No havent-hi altres assumptes per tractar, la Presidència aixeca la sessió a les nou 
hores i cinquanta-cinc minuts. 


